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EFFECT OF NTIROGEN  AND POTASSIUM FERTILIZATION AND THEIR INTERACTIONS  ON GROWTH, YIELD  AND QUALITY OF JERUSALEM ARTICHOKE
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ABSTRACT

The effects of four varying N rates ( 0 , 60 , 90 and 120 kg N fed-1 ) and four K levels ( 0 ,48 , 72 and 96 kg k2O fed-1 ) and their interactions on vegetative growth characters, tuber yield and  quality of jerusalem artichoke (cv. Local)   were studied. Two field experiments were conducted during the summer seasons of 2001 and 2002, at the Agricultural Experimental Station Farm, Faculty of Agriculture, Alexandria  University. The results , generally, indicated that increasing applied N rate was accompanied with significant increases on plant height , foliage fresh weight, tuber carbohydrate content and tuber yield characters, i.e., tuber yield per  plant and feddan and average tuber weight .On the contrary, leaf dry matter percentage  decreased significantly with  increasing the  N fertilization rate . The results showed also  that fertilizing jerusalem artichoke plants with the highest N level (120 Kg N fed-1) gave significantly the highest tuber protein and N contents, leaf N and K percentages, and  the lowest tuber T.S.S  percentage. On the other hand, the number of main stems, and leaf  P and tuber K  percentages  showed insignificant differences with increasing N rates. Increasing the amount of applied K up to 96 Kg fed-1 ,significantly, increased  the plant height, foliage fresh weight, leaf dry matter and K percentages, and all tuber yield characters as well as tuber T.S.S and carbohydrate percentages. On the other side, the different potassium rates did not significantly affect number of main stems, leaf N and P  percentages, and tuber’s  protein, N and K  contents. Generally, the vigorous growth, tubers-yield and  quality of jerusalem artichoke  could be improved through the combined fertilization with N and K at the rates of 120 and 96 kg of N  and K 2O fed-1, respectively .

INTRODUCTION
الملخص العربي

تأثير التسميد النيتروجيني و البوتاسي و التداخل بينهما على مواصفات النمو و المحصول و جودة الطرطوفة
مصطفى نبوي فليفل
قسم الخضر ـ كلية الزراعة ـ جامعة الإسكندرية.
      تمت دراسة  تأثير أربعة معدلات لكل من التسميد النيتروجيني (صفر ، 60 ، 90 ، 120كجم ن للفدان) و التسميد البوتاسي (صفر ، 48 ،72 ، 96 كجم بو2 أ  للفدان)، و كذلك تأثيرات التداخلات   بينهما على مواصفات النمو الخضري  و محصول الدرنات والمحتوى الكيماوي لدرنات  نباتات الطرطوفة ،  وذلك من خلال تجربتين حقليتين أجريتا خلال الموسم الصيفي لعامي 2001 و 2002 في محطة البحوث الزراعية – كلية الزراعة ـ  جامعة الإسكندرية.
       و قد أظهرت النتائج أن  الزيادات في مستوى التسميد النيتروجيني حتى 120 كيلو جراماً / فدان قد تسببت في زيادات متتابعة ومعنوية في مواصفات النمو الخضري لنباتات الطرطوفة (ارتفاع النبات  ، والوزن الطازج)  ، بالإضافة إلى مواصفات المحصول الدرني ( محصول الدرنات للنبات و للفدان بالإضافة إلى متوسط وزن الدرنة ) ، وكذلك على  محتوى الدرنات من الكربوهيدرات. بينما أشارت النتائج إلى أن النسبة المئوية  لمحتوى الأوراق من المادة الجافة  قد نقصت معنوياً مع زيادة معدل التسميد النيتروجيني.  علاوة على ذلك ،  فأن إضافة المعدل العالي من التسميد النيتروجين قد أعطى أعلى القيم بالنسبة لمحتوى الأوراق من (النيتروجين و البوتاسيوم)، و محتوى الدرنات من ( البروتين و النيتروجين) ، و أقل القيم بالنسبة لمحتوى الدرنات من المواد الصلبة الذائبة الكلية ،  بينما لم تحدث أية استجابة في كل من عدد السقان الرئيسية للنبات ، أو محتوى الأوراق من الفوسفور و محتوى الدرنات من البوتاسيوم مع زيادة التسميد النيتروجيني.

    تسميد نباتات الطرطوفة بمعدل 96 كجم بو2 أ للفدان أدى إلي زيادات معنوية في ارتفاع النبات ،  و في وزن النمو الخضري و محتوى الأوراق من البوتاسيوم ، و على مواصفات المحصول الدرني و محتوى الدرنات من المواد الصلبة الذائبة الكلية و الكربوهيدرات ، بينما لم تحدث أي استجابة في عدد السيقان الرئيسية للنبات ، ومحتوى الأوراق من  النيتروجين و الفوسفور  ، و محتوى الدرنات من  البروتين  و النيتروجين و البوتاسيوم .

و عموما فإن تسميد نباتات الطرطوفة  بمعدل 120 كجم ن و 96 كجم بو2 أ  للفدان قد أدى إلى زيادة قدرتها الإنتاجية و تحسين صفات الجودة للدرنات.
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